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Vogelzangvijver Melsbroek  -  Verontreiniging

In het wachtbekken van de Vogelzangvijver in Melsbroek werd eind februari wit schuim en 
een verdachte chemische geur waargenomen door opmerkzame voorbijgangers.

Brussels Airport heeft daarop zelf stalen laten nemen. In die stalen zijn sporen terug te 
vinden van de sproeivloeistof die wordt gebruikt voor het ontijzelen van de start- en 
landingsbanen. Volgens de luchthaven gaat het om een product dat gemakkelijk in de 
natuur wordt afgebroken en dat vergelijkbaar is met de producten die op de openbare weg 
worden gebruikt. Door de uitzonderlijke winterprik in februari is de sproeivloeistof ingezet 
voor het ontijzelen in grotere hoeveelheden dan normaal. De luchthaven geeft aan dat er 
bij toekomstig winterweer zal worden geanticipeerd door het bufferbekken van de 
luchthaven af te sluiten en het water daar tijdelijk te bufferen en stalen te nemen.

Problemen met verontreiniging van de Vogelzangvijver zijn niet nieuw. Daarom zal de 
OVAM (Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij) onderzoeken welke verontreiniging 
zich op de waterbodem en in het slib bevindt.

1. Is de minister op de hoogte van het overleg daarover tussen de gemeente 
Steenokkerzeel en de luchthaven van Zaventem? Welke oplossing om verontreiniging 
bij toekomstig vriesweer te vermijden, is daaruit voortgekomen?

2. Hoe verliep het oriënterend bodemonderzoek van de Vogelzangvijver en heeft de 
minister al voorlopige resultaten? Acht ze een bodemsanering/sedimentruiming 
noodzakelijk, zoals reeds opgenomen in het actieprogramma voor het Dijle- en 
Zennebekken (Barebeek) als onderdeel van het ontwerp SGBP 2022-2027 (SGBP: 
stroomgebiedbeheerplan)?



ZUHAL DEMIR
VLAAMS MINISTER VAN JUSTITIE EN HANDHAVING, OMGEVING, ENERGIE EN TOERISME 

ANTWOORD
op vraag nr. 794 van 24 maart 2021
van INEZ DE CONINCK

1. De Omgevingsinspectie van de afdeling Handhaving is door de 
luchthavenuitbater, B.A.C., in kennis gebracht van de gemelde schuimvorming op het 
Vogelzangbekken, een verontreiniging die zich voordeed na een korte maar hevige 
winterprik einde februari. Tijdens een eerste overleg van Omgevingsinspectie met 
Brussels Airport Company (B.A.C.) verduidelijkten zij de omstandigheden van dit 
voorval, nl. het wegvloeien van sproeivloeistoffen die de luchthaven in die periode 
inzette om de start- en landingsbanen van het luchtvaartterrein te ontijzelen. Een deel 
van de afwatering van de verhardingen van het luchthaventerrein vloeit af naar het 
NO-wachtbekken, “ballenbad” genaamd, waar er een buffering gebeurt. Het bij het 
ontijzelen van de luchthavenbanen ontstane smeltwater kwam daarin ook terecht. 
B.A.C. verduidelijkte dat de weersomstandigheden tijdens de winterinval dermate 
uitzonderlijk waren dat, om de veiligheid van vliegtuigen te vrijwaren, zij de banen 
veelvuldig dienden te ontijzelen en dat er daarbij ook grotere volumes dan normaal van 
de de-icingsproducten, voornamelijk bestaande uit formiaten (mierenzuur), zijn 
gebruikt. Deze producten zijn vervolgens met het smeltwater in het wachtbekken van 
de luchthaven terecht gekomen en vervolgens via de RWA-collector die hierop is 
aangesloten weggevloeid in het Vogelzangbekken. Nadat B.A.C kennis nam van de 
schuimvorming op het Vogelzangbekken en hierbij vrijkomende geuren, zijn de pompen 
van het wachtbekken stilgelegd waardoor er tijdelijk niets meer van het 
luchthaventerrein kon wegvloeien in het Vogelzangbekken. Hierdoor verdween 
geleidelijk aan de schuimvorming, aangezien de gebruikte producten geleidelijk 
biologisch afbreken. De Omgevingsinspectie heeft mij gemeld dat zij niet op de hoogte 
zijn van de details van de afspraken tussen de luchthaven en de gemeente 
Steenokkerzeel, maar uit het overleg van de luchthaven met Omgevingsinspectie blijkt 
dat B.A.C. volop wenst in te zetten op het zo langdurig als mogelijk bufferen van het 
afspoelende water om een herhaling bij toekomstig vriesweer te vermijden, en dit om 
de natuurlijke afbraak van de producten te realiseren. 

Daarnaast uitte B.A.C. de intentie om het water in het wachtbekken continu te 
monitoren op de parameters TOC en het zuurstofgehalte. B.A.C heeft ook gemeld dat 
zij een studie door een milieudeskundige zullen laten uitvoeren om te onderzoeken 
welke bijkomende maatregelen de luchthaven nog kan nemen om een herhaling van 
het voorval bij volgende winterse omstandigheden te vermijden.

Het (geleidelijk) lozen van water met een laag zuurstofgehalte uit de BAC-buffer op de 
luchthaven, het zogeheten ‘ballenbad’, heeft echter ook een negatieve impact op het 
ontvangende Vogelzangbekken. Mogelijk zou beluchting hier soelaas kunnen brengen. 
Gelet op de meerwaarde die het bekken heeft voor de omgeving, zowel op vlak van 
recreatie als natuur, heb ik mijn administratie de opdracht gegeven om de 
mogelijkheden hiervan, alsook andere opties, te onderzoeken en daarrond contact op 
te nemen met zowel de luchthavenuitbater en de gemeente Steenokkerzeel. Brussels 
Airport heeft ook de OVAM ingelicht over de aanwezigheid van wit schuim op het 
Vogelzangbekken, over de oorzaak en de plannen om dit in de toekomst te vermijden. 

2. De OVAM heeft in 2018 in haar opdracht een onderzoek laten uitvoeren. Dit 
onderzoeksverslag werd opgemaakt op 19 juli 2018 door AB Soil Remediation 
Experts BV. Momenteel wordt een beschrijvend bodemonderzoek opgemaakt.



De OVAM is op de hoogte van de afspraak tussen Brussels Airport en de gemeente 
Steenokkerzeel om een beschrijvend bodemonderzoek te laten uitvoeren. De 
gemeente en Brussels Airport worden beide door de aangestelde erkend 
bodemsaneringsdeskundige op de hoogte gehouden van de vorderingen in het 
beschrijvend bodemonderzoek. Dit beschrijvend bodemonderzoek wordt verwacht 
tegen uiterlijk november 2021. In dit beschrijvend bodemonderzoek wordt de omvang 
van de verontreiniging nagegaan en wordt aan de hand van een risico-evaluatie 
nagegaan of deze verontreiniging een risico vormt voor mens of milieu. Indien deze 
verontreiniging een risico vormt, moet deze gesaneerd worden. Op dit moment kunnen 
we dus nog geen uitspraak doen over de ernst van deze verontreiniging. 

De erkend bodemsaneringsdeskundige liet weten dat bij staalname in kader van de 
opmaak van het beschrijvend bodemonderzoek er geen verdachte geurwaarnemingen 
of visuele aanwijzingen voor verontreiniging werden genoteerd.

In het kader van het beschrijvend bodemonderzoek zal de eventuele impact van de 
aanwezigheid van sproeivloeistoffen in de waterbodem mee naar voor komen in de 
resultaten van de biotische en ecotox testen. 

Tot op heden werd de zandvang van de gemeente Steenokkerzeel jaarlijks geruimd, op 
kosten van Brussels Airport. De zandvang van Brussels Airport werd in februari 2021 
geruimd. Er worden afspraken gemaakt tussen Brussels Airport en de gemeente 
Steenokkerzeel om ook deze zandvang vanaf nu jaarlijks te ruimen. 


